
DRUHÝ DÍL SPECIÁLU 
FIRMY V OLOMOUCKÉM
KRAJI VYJDE

10. DUBNA 2017!!!

CHCETE SE
PREZENTOVAT?
OZVĚTE SE NÁM SAMI 
na kontaktech
obchodního oddělení
A ZÍSKÁTE SLEVU
25 PROCENT!

NABÍDKA

PLATÍ DO

24. BØEZNA!!!

!!! SPECIÁLNÍ NABÍDKA !!!
pro firmy a podnikatele z celého Olomouckého krajenejen

PŘEDPLATNÉ
ZDARMA

PRO OBJEDNÁVKY
KONTAKTUJTE 

OBCHODNÍ ODDĚLENÍ REDAKCE

Objednejte si předplatné nejčtenějšího regionálního periodika
ještě dnes a určitě nebudete litovat!

PROSTĚJOVSKÝ Večerník je plný aktuálních článků, přímých reportáží, exkluzivních rozhovorů 
i sportovních výsledků a pozvánek. K tomu pravidelně obdržíte magazín TV POHODA s programem. 
Minimálně jednou měsíčně vás čeká SPECIÁLNÍ PŘÍLOHA  - to vše ZDARMA.
Spolu s články v každém čísle naleznete také kvalitní testy a analýzy, nezapomíná se však ani na netradiční 
pohledy do řady oblastí jako například cestování, gastronomie, móda, kosmetika a další. PROSTĚJOVSKÝ 
VEČERNÍK můžete navíc věnovat jako dárek, poukaz obdržíte v redakci.

582 333 433

PREZENTACE@VECERNIKPV.CZ

608 723 849 (P. ČERNÁ)

STAŇTE SE ČLENEM NĚKTERÉHO Z KLUBŮ A DALŠÍ VÝHODY NA VÁS BUDOU ČEKAT UŽ V NÁSLEDUJÍCÍM OBDOBÍ

MIMOŘÁDNÁ AKCE PAK VYPUKNE U PŘÍLEŽITOSTI 20. VÝROČÍ ZALOŽENÍ PROSTĚJOVSKÉHO VEČERNÍKU 27. KVĚTNA 2017

*** EXTRA V.I.P. CLUB PVV
PŘI ZADÁNÍ PREZENTACE
NAD 9 999 KORUN KDYKOLIV
BĚHEM BŘEZNA ZÍSKÁTE PŘEDPLATNÉ 
NA DVANÁCT KALENDÁŘNÍCH MĚSÍCŮ!

** V.I.P. CLUB PVV
PŘI ZADÁNÍ PREZENTACE
NAD 5 000 KORUN KDYKOLIV
BĚHEM BŘEZNA ZÍSKÁTE PŘEDPLATNÉ 
NA ŠEST KALENDÁŘNÍCH MĚSÍCŮ!

** CLUB PVV
PŘI ZADÁNÍ PREZENTACE
NAD 3 000 KORUN KDYKOLIV
BĚHEM BŘEZNA ZÍSKÁTE PŘEDPLATNÉ 
NA TŘI KALENDÁŘNÍ MĚSÍCE!
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Milé čtenářky,
vážení čtenáři,
toto původem cizí slovo z titulku 
mé dnešní předřeči je vševypo-
vídající. Bez obchodování, pod-
nikání, prodeje, ale také povin-
ností, úkolů a starostí by se svět 
kolem nás nehýbal. Jak totiž zná-
mo, jedině točící se spirála umož-
ňuje, abychom si všichni na tom-
to světě žili na úrovni. Jeden dá 
druhému, ten si koupí od třetího 
a čtvrtému zase prodá... A mít 
ten správný kontakt na dobrou 
firmu, to je vždy poloviční výhra 
každé transakce či našeho zámě-
ru si něco pořídit.
Právě proto jsme stejně jako 
v loňském roce pro vás připravili 
ojedinělý přídavek v podobě čty-
řiadvacet stran o firmách v celém 
Olomouckém kraji. Dnes tedy 
se zaměřením na prostějovský 
region. Jsem tudíž velmi rád, že 
vás mohu, u tohoto již čtvrtého 
speciálu v roce 
 Za redakci nejen tohoto speciálu,
 ale i celého Večerníku
 Petr Kozák
 šéfredaktor Večerníku
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Do rukou se vám právě dostala další speciální příloha 

PROSTĚJOVSKÉHO Večerníku, která je tentokrát věno-

vána firmám v Olomouckém kraji. První díl jsme věno-

vali takzvaně „domácím“, tedy zaměřili jsme se na 

Prostějovsko. Ve druhém pokračování pak překro-

číme hranice regionu. 

Zjistíte dnes nejen mnoho zajímavých informací, 

rad a doporučení, ale hodit se vám určitě mohou 

i kontakty na firmy všeho druhu. A to od firem vý-

robních či opravárenských, nabízejících stavby, 

nábytek, se službami pro zahrádkáře, podnika-

jícími v pohostinství až po provozující relaxační 

či fit centra i autoservisy. 

Je libo živnostník nebo větší firma? Nabízíme 

obojí, stačí si jen vybrat. Nechybí ani tradiční 

tematický rozhovor či zábavný test. 

Závěrem bychom rádi připomněli slova, která ře-

kl Lev Nikolajevič Tolstoj: „Důležité je, aby každý 

člověk mohl být hrdý na práci, kterou vykonává.“

 Příjemné a ničím nerušené čtení přeje
 Aneta Křížová, redaktorka speciálu



��� Než Jaká je aktuální situace 
s pozemky v průmyslové zóně 
v Kralickém háji? Je již skutečně 
zcela zaplněna nebo jsou zde ještě 
nějaké volné parcely?
„K dispozici je už pouze pozemek 
o rozloze zhruba osmi hektarů. 
Chtěli bychom v letošním roce 
vypsat záměr prodeje, neboť máme 
několik zájemců, kteří by chtěli 
v této lokalitě vystavět nové výrobní 
areály. Pak už bude plno.“ (úsměv)
��� Které firmy například 
aktuálně míří do Prostějova?
„Zájem mají jak firmy místní, tak 
i podniky z jiných regionů, které 
by se chtěly v Prostějově usadit. 
Konkrétní jména bych ale v tuto ch-

víli před vypsáním záměru prodeje 
nespecifikoval.“
��� Jste spokojen se současnou 
skladbou firem, které v této 
průmyslové zóně působí? Nap-
říklad vzhledem k zaměstnanosti?
„Myslím si, že můžeme být všichni 
spokojeni. Podívejme se na poslední 
čísla nezaměstnanosti v Olomouck-
ém kraji. Prostějov má podíl jasně 
nejnižší, pouhá čtyři procenta, jsme 
na tom lépe než krajské město Olo-
mouc, kde se nezaměstnanost pohy-
buje přes pět procent.“
��� Není tajemstvím, že mag-
istrát už připravuje druhou 
průmyslovou zónou. Můžete pro-
zradit, kde a jak je daleko výkup 
potřebných pozemků?
„Připravujeme dvě lokality - v Br-
něnské a v Kojetínské ulici. Výkupy 
pozemků nejsou jednoduché, je to 
běh na dlouhou trať. Postupně se 
nám výkupy daří realizovat. Zrovna 
na zastupitelstvu dvacátého února 
(tj. dnes - pozn.red.) budeme sch-
valovat další výkup v ulici Kojetín-
ské.“

���V čem je podle vás Prostějov 
pro investory atraktivní?
„Především svou polohou, kdy 
ležíme ve středu Moravy. A pak 
také vynikajícím dopravním na-
pojením na dálnici i železnici. 
Město, určitě prozíravě, začalo 
už v devadesátých letech mi-
nulého století s budováním 
průmyslové zóny a jsem rád, 
že tato strategie přetrvává 
i v současnosti. Pokud 
bude Prostějov sídlem 
úspěšných firem, tak 
bude i rozvíjejícím se 
úspěšným městem.“ 
(úsměv)
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PROSTĚJOV O Prostějov je mezi investory z řad 

velkých firem a dalších podnikatelů dlouhodobě 

enormní zájem. Magistrát jim má co nabídnout, byť 

například v průmyslové zóně v takzvaném Kralickém 

háji zbývají už jen poslední parcely. Další už se ale při-

pravují. Redaktor speciální přílohy Večerníku pořídil 

na toto téma krátký rozhovor s náměstkem prostě-

jovské primátorky Jiřím Pospíšilem.

Exkluzivní
rozhovor 
pro speciální
přílohu
Večerníku

Michal KADLEC
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a) Pivovar Chomout
b) Pivovar Litovel
c) Pivovar Svijany
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Hola, hola, závěrečný test speciální 
přílohy Večerníku vás volá. Pojďte 
si s Večerníkem vyzkoušet, jak jste 
na tom se znalostmi a přehledem 
o Olomouckém kraji. Čekají vás otáz-
ky na známé podniky, místa a osob-
nosti spjaté s místním regionem. Jistě 
jste už sami zvědaví, jak v testu ob-
stojíte. Stanovte si na něj pět minut, 
vezměte si tužku a papír. Jdeme na to!
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���Jaký efekt vnímáte po prvních 
měsících zavedení EET v gastro-
nomii?
„Problematiku je potřeba rozdělit 
na oblast ekonomickou a sociální. 
Obecně lze říci, že bude pokračo-
vat už nastavený trend posunu po-
měru prodaného piva směrem od 
sudového k lahvovému. Pro malé 
hospody to samozřejmě znamená 
úbytek zákazníků, což se následně 

negativně projeví i na společen-
ském životě venkova.“
��� Zaznamenal jste už zavření 
nějakého pohostinství v návaz-
nosti na zavedení EET?
„V oblasti našich odběratelů šlo 
o jedinou provozovnu, dramatická 
čísla určitě hledat netřeba. Na dru-
hou stranu jsou údaje o případném 
dopadu zavedení EET zatím nepří-
liš průkazné, protože je zima, kdy 
jsou odběry piva samozřejmě nižší. 
I v zimě ovšem hraje roli množství 
faktorů, v našem regionu je třeba 
důležité, kolik je sněhu na horách. 
Pokud zákazníci odjedou lyžovat, 
výtoč je ještě nižší než v případě 
mírné zimy.“

���Co očekáváte v nadcházející 
letní „nápojové“ sezóně?
„V létě s pivem z našeho minipivo-
varu objíždíme spoustu akcí pořá-
daných pod širým nebem. V této 
oblasti se dá počítat se snížením ob-
jemu stánkového prodeje, protože 

ne všichni stánkaři budou ochotni 
pořizovat vybavení nutné k evidenci 
tržeb. Jinak v tradičním obchodním 
řetězci problém nevidím.“
��� Projeví se evidence tržeb 
v koncové ceně piva?
„Z hlediska pivovarníka určitě ne. 

Ceny surovin se nijak nezměnily. 
Naopak mohu být spokojen se sklizní 
chmele v roce 2016, která byla na roz-
díl od předchozího roku vyšší. Pokud 
tedy dojde ke zvýšení ceny pro kon-
cového zákazníka, půjde o projev ce-
nové politiky restaurací či obchodů.“

EXKLUZIVNÍ 
rozhovor pro
speciální přílohu

Tomáš KALÁB
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HOPI TO JE PROFESSIONAL & FULL SERVICE LOGISTICS
Očekáváme od vás:

Nabízíme vám:

a technických oborů, kteří chtějí svou kariéru vybudovat v silné logistické společnosti

společnosti a připravovat se na manažerskou pozici

HOPI HOLDING a.s. je česká rodinná firma, založe-

ná v roce 1992 Františkem Piškaninem. Přirozeným 

růstem a tvorbou vlastního know-how se společnost 

stala jednou z nejvýznamnějších logistických firem 

ve středoevropském regionu. Aktivní logistikou rea-

guje na požadavky trhu se silným důrazem na envi-

ronmentálně orientovaný přístup.

Naším hlavním posláním je poskytování kom-
plexní logistické služby, která partnerovi umožní 
věnovat se plně jeho primárnímu businessu.

Vybavuje se mi citát ze vzpo-
mínek britských válečných 

veteránů, jež nezapomněli na své 
československé kolegy z 200. pro-
tiletadlového pluku, se kterými 
bránili v severní Africe strategický 

přístav Tobruk za druhé světové 
války a o kterých věděli, že doká-
žou opravit prakticky jakoukoliv 
válečnou techniku, včetně, podle 
Britů, plně nefunkčních a již vyřa-
zených protiletadlových děl znač-
ky Bofors či pěchotních vozidel 
značky Bren carrier. Ano, i mezi 
nimi byli drobní živnostníci pra-
cující v technických oborech nebo 
zaměstnanci velkých podnikatelů. 
Právě ti všichni se těšili, jak po 
skončení války rozjedou v nové 
osvobozené republice nový byz-
nys.

Bohužel poválečná euforie ne-
trvala dlouho a přišlo znárod-

ňování, vyvlastňování, zatýkání 
a v podstatě devastace svobodné-
ho podnikání. Nastalo něco, co tu 
bylo čtyřicet let a znamenalo pro-
cesy odporující všem ekonomic-
kým zákonitostem. Živnostník 
byl pro nový režim horší jako 
vrah nebo dokonce kolaborant, 
musel proto, nejlépe s celou 
rodinou, skončit špatně. Tato 
pokřivenost se neměnila, a to ani 
v době chvilkového svobodného 
vydechnutí na konci šedesátých 
let minulého století, kteréžto vel-

mi rychle zadusily sovětské tanky. 

Až konec osmdesátých let mi-
nulého století přinesl nové 

svobodné nadechnutí a návrat ke 
kořenům. Ovšem jednoduchý ne-
byl vůbec. Kdo byl takzvaně čistý 
a nespojený s minulým režimem, 
stál vlastně na startovní čáře. Sice 
s myšlenkou, ale jinak de facto 
s holou zadnicí. A jeho konkuren-
ty byl kdo? No bývalí ´aparátčí-
ci´, kteří si dokázali nahrabat 
v době, kdy údajně patřilo všech-
no všem a nikomu nic, dále pak 
podniky zahraničního obchodu 
provázané s režimem, ale záro-
veň mající kontakty na západ, 
a v neposlední řadě pak šmeli-
náři, jejichž poznávacím zname-
ním byl Fiat UNO, či veksláci, 
kteří dokázali kšeftovat kdečím. 
Divoká devadesátá léta se vyzna-
čovala novou vrstvou podnikate-
lů, jejichž poznávacím znamením 
bylo výrazné sako, pestrobarevná 
kravata, černé mokasíny a v nich 
BÍLÉ ponožky. Dále pak neho-
rázným tunelováním bank, kde se 
půjčovalo na nesmyslné projekty 
bez ručení v miliardových hod-
notách. Tehdejší vlády k tomu 

dopomohly i akcí pod názvem 
Kupónová privatizace, kdy národ 
totálně zblblý reklamou o jistotě 
desetinásobku nakupoval, speku-
loval, aby pak zjistil, že z peněz ne-
uvidí skoro nic a prostředky skon-
čí na Bahamách, Bermudách či 
jiných podobně „veselých“ desti-
nacích. A v tomto prostředí buďte 
čistý a zkuste něco v  podnikání. 
Neznám nic složitějšího...

Přeskočme toto období divoké-

ani současnost není aktuálně také 
nejrůžovější. Je třeba dodat právě 
velké ALE. Máme tu už zase vrst-
vu drobných živnostníků, kteří to 
ovšem nemají jednoduché, jelikož 
se na ně valí především ze strany jis-
tého ministra úchylnosti typu EET 
a nejrůznějších daňových hlášení. 
Pokud se někde ozve, je okamži-
tě nazván zlodějem a pranýřo-
ván, ale že ve velkém krade úpl-
ně někdo jiný, se jaksi nevidí... 
Pořádné ryby si totiž hrají na svém 
písečku a občasné akce státních zá-
stupců, kteří se je pokoušejí dostat 
za mříže, se díky provázanosti kaž-
dého s každým obrací právě proti 
státním zástupcům. 

Přesto si dovolím říct, že podnika-
telské prostředí je pro úplně oby-
čejného člověka již daleko lepší 
a chci věřit, že také díky institu-
cím, jako je třeba Hospodářská 
komora, se podnikání v českém 
státě dostane dál a dál dopředu. 
Modleme se za to.

Podnikání, byznys, job 

- slova v dnešní mluvě 

zcela běžná. Podnikání 

má na Prostějovsku 

bohatou tradici, jmé-

na jako Nehera, Rolný, 

Wichterle, Kovářík ho-

voří za vše. V celostát-

ním měřítku nás nejvíce 

proslavilo jméno Baťa. 

Ovšem také spousta 

drobných živnostníků 

tvořila ve své době pá-

teř československé prv-

ní republiky a o zlatých 

českých ručičkách se 

hovořilo velmi často...

ANALÝZA
MARTINA
MOKROŠE

O TOM NAŠEM PODNIKÁNÍ... Ceny piva kvůli EET neměníme,
zní z minipivovaru
Elektronická evidence tržeb zasáhla v obou fázích 

odbytový řetězec pivovarníků. Jestliže v první fázi 

šlo o odběratele sudového piva, tedy především 

restaurace, ve druhé fázi od 1. března 2017 půjde 

o obchodníky, dodávající pivařům pověstné „lah-

váče“. Jaké trendy očekává ve své branži v nadchá-

zejícím roce, poodhalil Večerníku majitel minipivo-

varu Kosíř David Kapsia.
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Oslavy významných historických 
dnů, kdy bývá vyhlášeno pracov-
ní volno, jsou oblíbené zejména 
u pracujících a zaměstnaných 
lidí. V loňském roce byly hned 
o dva dny volna navíc lidé v České 
republice ochuzení, protože ob-
líbené květnové svátky vyšly na 
neděli. V letošním roce vycházejí 
na pondělky, což slibuje prodlou-
žené víkendy.  
Letopočet 2017 eviduje v kalendáři 
pouze dvě stě padesát pracovních 
dnů a hned šest prodloužených ví-
kendů! Připadnou na něj totiž pou-
ze tři z celkových třinácti státních 
svátků. Oproti roku 2016 je to o dva 
pracovní dny méně! 
Jeden státní svátek už je za námi, a to 
Nový rok, který tentokrát vyšel na 
neděli. Prvními a jedněmi z nejoblí-
benějších svátků jsou Velikonoce. Ty 
oproti minulému roku slibují teplejší 
počasí, protože se posunuly do polo-
viny dubna, konkrétně 14. 4. Velký 
pátek, 17. 4. Velikonoční pondělí. 
Na pondělí vycházejí již zmíněné 
květnové svátky (1. 5. Svátek práce, 
8. 5. Den vítězství).
První červencový týden probíhá ve 
znamení Dne slovanských věrozvěs-

tů Cyrila a Metoděje (5. 7. středa) 
a Dne upálení mistra Jana Husa (6. 
7. čtvrtek). Na předposlední den 
pracovního týdne vychází i Den čes-
ké státnosti (28. 9.). O měsíc později 
bohužel Den vzniku samostatného 
československého státu připadá na 
sobotu. Dobré datum má ovšem 
Den boje za svobodu a demokracii, 
který se oslavuje 17. 11., což vychá-
zí letos na pátek. Na pondělí a úterý 
vycházejí Boží hod vánoční (25. 12.) 
a 2. svátek vánoční (26. 12.). Dobře 
se bude slavit i Silvestr, protože Nový 
rok bude v pondělí 1. 1. 2018.  
Rodiče s dětmi pak zajímají i školní 
prázdniny. Ty nejdelší letní začnou 
v sobotu 1. 7. a skončí v neděli 3. 9. 
Nejkratší možné budou ale tento-
krát vánoční prázdniny – od soboty 
23. 12. do úterý 2. 1. 2018. Veliko-
noční jsou ve čtvrtek 13. a pátek 
14. 4., po víkendu následuje ještě vol-
né Velikonoční pondělí.
Týdenní jarní prázdniny mají v kaž-
dém regionu zvlášť. Na Prostějovsku 
si děti užijí volna v týdnu od 6. do 12. 
3. 2017, sousední Olomouc je má 
o týden dříve (27.2. - 5.3.) a na Pře-
rovsku už v tu dobu budou mít děti 
volno dávno za sebou (6.2. - 12.2.).

Kdo tak ještě neučinil, nechť jde 
na procházku a kochá se jarními 
kráskami, jaké představují ble-
dule, sněženky nebo kočičky. 
Pokud jste je ještě na svých pro-
cházkách nepotkali, dočkejte 
času, i ve vašem okolí se poslové 
jara již brzy objeví. Už jen pár 
dní čekají naše zahrádky úno-
rové mrazíky a v březnu by jim 
mělo být o něco lépe...
Sníh se rozpustí a zahrádky bez 
zeleně sice nebudou úplně veselé, 
avšak je nutné je připravit na to, 
že barevnost a energie se od nich 
teprve očekává. Již v březnu mů-
žeme postupně začít pracovat na 
tom, aby nás brzy zase oslňovaly 
svou krásou. Pokud tedy nebude 
mrznout a sněžit, vyhrňte si ruká-
vy a můžete postupně začít. 
A odstartovat se dá rovnou vý-

sevem letniček. Truhlíky můžete 
umístit na parapety, kde je tepleji, 
než je tomu na pozemcích. Pokud 
si pořídíte semínka otužilých let-
niček, jako je například pupalka 
nebo klanokvět, můžete je vysé-
vat již rovnou do půdy. V zimním 
období nám většinou chybí nejen 
slunce, ale i vitamíny. V březnu je 
však již možnost vysadit první vi-
tamíny, a to jarní česnek, šalotku 
či papriky. Rajčata, květák, okurky 
a další citlivější druhy nejdříve vy-
sejte do truhlíku k předpěstování. 
Říká se březen, za kamna vlezem, 
a protože je v březnu ještě stále 
chladné počasí, není vhodné za 
každou cenu odstraňovat zimní 
přikrývky rostlin, poctivě je však 
zalévejte. Pokud nebude mrznout, 
je vhodné se již pomalu, ale jistě 
pustit do výsadby či přesazování 

dřevin. Ze záhonků určitě odhra-
bejte staré listí a mech. Na čištění 
se už těší zahradní jezírka nebo 
skalky. Popínavkám je vhodné 
odstranit zaschlé dřevo a prosvětlit 
je, ony nám to brzy vrátí.  A aby v 
létě krásně kvetla vinná réva, rybíz 
a angrešt, je již nejvyšší čas na je-
jich řez, stejně tak je tomu s jablo-
němi a hrušněmi. 
Na konci března se pak nezapo-
meňte věnovat růžím. Začneme 
jejich úpravou, a sice odstraněním 
zmrzlých větviček, zkrátíme starší 
výhony a můžeme už i přihnojit 
vhodnými hnojivy. V březnu se 
pak z teplých krajin vrací vlaštovky, 
drozdi a další ptáčci, je tak vhodná 
doba na umístění ptačích budek. 
Z bylinek pak již můžeme vysévat 
šalvěj, tymián či kerblík. 
Tak ať vám jde práce od ruky.

Svátky letos 
potěší více

Březnové práce na zahrádkách se blíží
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Nejstarší šperky pocházejí z doby 
zhruba 100 tisíc let před naším 
letopočtem Náhrdelníky, spony 
a různé ozdoby se objevují v hrobech 
už z doby bronzové. Postupně zača-
ly vznikat ozdoby z drahých kovů, 
a to nejprve tvářením, tepáním 
a posléze i odléváním. Z prvního 
tisíciletí před naším letopočtem 
pak pochází už i zlaté šperky, které 
se našly například v Egyptě, Řec-
ku, Persii, Mezopotámii či třeba 
v Turecku.  Kromě zkrášlování a zdo-
bení však šperky sloužily i k jiným 
účelům. Byly užívány jako talismany 
nebo amulety, které byly buďto vy-
jádřením určitého postavení, auto-
rity anebo sloužily jako předměty 
s magickou silou, které měly svého 
nositele chránit před různými silami. 

Toto se postupně ustálilo a v mnoha 
kulturách přetrvává až do dnes. 
I v dnešní době má řada šperků 
kromě zkrášlovací funkce i funkci 
ochrannou ať už před stresem, stra-
chem, uřknutím, negativní energií, 
nebo zlými silami. Ve starém Egyp-
tě pak šperkařství dosáhlo vysoké 
úrovně, kde byly přívěsky, prsteny 
a další šperky uznávány jako moc 
úřadu. V antice byly šperky opět 
symbolem moci, postavení a bo-
hatství. Ranné křesťanství nebylo 
na výrobu šperků nikterak bohaté, 
až v době Velkomoravské říše se 
začaly hojně vyskytovat stříbrné 
a vzácně i zlaté šperky. 
Velký rozmach evropského šper-
kařství nastal v bohatých městech 
pozdního středověku a renesance, 

což můžeme vidět i na mnoha ob-
razech v hradech a zámcích, kde 
se řada rodinných portrétů pyšní 
také panovníky ověšenými šperky 
a drahými kameny. V devatenác-
tém století pak řemeslné šper-
kařství začalo rozkvétat a bylo na 
vrcholu. Konkurovala mu strojová 
výroba bižuterie z obecných kovů. 
Ve dvacátém století je šperkař-
ství již považováno za umělecké 
řemeslo a také se využívá úplná 
strojní výroba. V dnešní době se 
pak nosí všechno, co se třpytí, ať 
už je to zlato, stříbro, ušlechtilá 
ocel, bižuterie nebo různé přírod-
ní a ručně vyráběné šperky. 
Stačí si jen vybrat. Šperky byly, 
jsou a vždy budou součástí lid-
stva a zvláště žen.
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Společnost je založena na tradicích čes-
ké rodinné firmy s historií od roku 1990. 
Mladý tým je připravený nasadit své síly 
ve prospěch zákazníků, který je vždy na 
prvním místě. 
Přebíráme zodpovědnost za kvalitu, termíny 
a naplnění zákaznických očekávání. V oblasti 
pozemního stavitelství máme cenné zkuše-
nosti s generální dodávkou staveb v pasivním 
i nízkoenergetickém standardu. Máme za 
sebou velkou řadu referencí staveb v pasiv-
ním standardu. Stavíme domy, byty, prů-
myslové haly, inženýrské sítě a komunikace. 

Projektujeme a vyřizujeme povolení staveb. 
Hledáte moderní firmu zaměřenou na kvali-
tu a inovace? Chcete mít za partnera firmu, 
která plní své sliby a je poctivá k zákazníkům? 
Chcete se jako zákazník cítit v dobrých ru-
kou? Chcete spolupracovat s motivovaným 
týmem? Stavějte s námi. Hovoří za nás naše 
práce. Vítáme inovační a nadčasová řešení. 
Stále se učíme nové trendy. Využíváme svých 
zkušeností ke zlepšování. Učíme se nejen 
z vlastních chyb. Jsme velmi dobře vybaveni 
po stránce technické i znalostní. Naše práce 
nás baví a dosahujeme skvělých výsledků. (pr)

KONSTRUKTA - STAVBY 
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Mnozí z Prostějovanů mají v plánu rekon-

strukci bytu či domu, nebo dokonce uvažují 

o novostavbě. A každý takový člověk se 

tedy dostane do situace, kdy přemýšlí 

o nejvhodnější a nejspolehlivější firmě, která by 

splnila veškeré jeho požadavky. Nejlepší vari-

antou, jak vybrat tu správnou firmu, je zeptat se 

na názor některého z bývalých zákazníků. Ale 

na rovinu si přiznejme, že takových ochotných 

lidí moc není. Proto speciální příloha Večerníku 

dnes připravila několik ukazatelů, které je 

dobré při výběru zohlednit...

Historie firmy
V případě, že firma působí na trhu alespoň 
deset let a neustále se pozvolna rozrůstá, se 
dá poměrně s velkou jistotou hovořit o sol-
idní a stabilní společnosti. 
Délka záruky
Seriózní firma se nebude zdráhat dát 
dlouhou záruční dobu, protože si je 
vědoma, s jak kvalitním materiálem pracuje 
a jak schopná je její pracovní síla. 
Platební podmínky
Solidní firma by si neměla účtovat padesát 
procent ceny jako zálohu v případě, že 

dosud nevykonala žádnou práci. V takové 
situaci je totiž zpochybněna solventnost 
daného podniku. 
Výše ceny
Výrazně nižší cenové nabídky mohou 
být způsobeny použitím nevhodných 
materiálů nebo využitím nekvalifikované 
pracovní síly. V tom horším případě se jed-
ná o kombinaci obojího, proto je dobré si 
připomenout přísloví: Nejsem tak bohatý, 
abych si mohl kupovat levné věci. Rovněž 
můžete očekávat seriózní přístup od firem, 
které mají ceny veřejně přístupné.

Znáte historii šperků?
Touha být krásný, okouz-

lující a zajímavý v lidech 

převládá již odjakživa. Už 

v pravěku měli lidé potře-

bu se zdobit, nejdříve to 

samozřejmě byly ozdoby 

z čistě přírodních materiálů, 

jako je dřevo, zvířecí zuby, 

kosti, peří. Postupem času 

se pro jejich výrobu začaly 

používat různé kovy...

najdete nás také na
www.vecernikpv.cz
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Jak má ale takový moderní životopis vypadat? 
Podrobných vzorů je plný web. Firmy nebo 
lépe řečeno personalisté z velkého množ-
ství obdržených životopisů vybírají jakoby 
v předkole ty, které následně pozvou k osob-
nímu pohovoru. Takže je logické, že by měl 
takový strukturovaný životopis obsahovat 
vše podstatné o pracovní minulosti uchazeče, 

současně by ale neměl být příliš rozsáhlý. Vše 
důležité lze obsáhnout v heslech a krátkých 
větách, například dosažené vzdělání, prů-
běh předchozí praxe, specifické dovednosti 
- průkazy, osvědčení a podobně.
Samozřejmostí jsou osobní a kontaktní úda-
je - zvláště v případě uvedeného telefonního 
čísla nebo e-mailu je důležité být k zastižení! 
Člověk, který životopis rozesílá různým fir-
mám, by měl brát na vědomí, že je to vlastně 
jeho první kontakt a de facto představení 
své osoby. Proto je důležité, aby vedle vi-

zuální stránky vypadal dobře i fakticky. Je 
pěkné, když například uvedete, že ovládáte 
několik cizích jazyků a jste kompletně počí-
tačově gramotní. Uvědomte si ale, že budete 
pozváni k osobnímu pohovoru, na kterém 
se vaše případné nedostatky projeví. 
Rozhodně tedy nepřehánějte a nepřidávejte 
si odbornosti, které nezvládáte! V okamži-
ku, kdy vyjde najevo, že jste v životopise 
uvedli nepravdivé údaje, stanete se okamži-
tě nedůvěryhodnými, tím pádem můžete na 
možné získání místa zapomenout.  Zkrátka 

a jednoduše - právě v případě ucházení se 
o pracovní místo platí pořekadlo: s pocti-
vostí nejdál dojdeš. 
Důležitou součástí je i průvodní dopis. 
V něm by měly být uvedeny důvody, proč 
jste si vybral právě danou firmu a také z ja-
kých důvodů jste se rozhodl změnit zaměst-
nání. Dejte si práci a najděte nebo zjistěte si 
o firmě základní údaje, uveďte, čím by byla 
právě vaše osoba přínosem. Vyvarujte se 
pětistránkových románů a hlavně pravopis-
ných chyb!   
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O osudu restaurace
rozhoduje první dojem

Otevřít si restauraci a vařit dobré jídlo, na které se budou hosté rádi 

vracet. Krásný sen řady lidí. V praxi je to ovšem mnohem složitější. 

Na co vše by se při provozu dobré restaurace nemělo zapomínat?

Při vedení restaurace je důležité být v restau-
raci co nejčastěji a komunikovat se svými 
zaměstnanci tak, abychom společně s nimi 
mohli dosáhnout těch cílů, které jsme si 
stanovili. Nikdo učený z nebe ještě nespadl 
a těžko se shání šest dobrých číšníků najednou. 
Dobrý manažer přitom neustále vštěpuje 
svým zaměstnancům, co po nich vlastně chce. 
Aby tak mohl činit, musí to on sám dobře vě-
dět. Je dobré si vybrat koncept, se kterým je 
spojen nejen kuchař, ale také celkový plán 

restaurace, a finanční plán toho, kde se chce-
me pohybovat. Samozřejmě že vynikající 
restauraci dělá ještě lepší kuchař. Dojem pak 
ovlivňuje nejen jídlo, ale i číšník. Je dokázáno, 
že prvních pár sekund umocňuje to, jak bude 
zákazník oběd nebo večeři vnímat. Když ná-
vštěvu špatně nastartujete, dá se to samozřej-
mě ještě dohnat, ale je to práce navíc. Abyste 
byli úspěšní, musíte si vybrat správné místo. 
Díky tomu pak mají kuchyň a servis snazší 
cestu, jak si získat zákazníka.
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Doby, kdy se do práce muselo 

povinně, jsou sice naštěstí dávno 

pryč, ale stále platí, a snad mno-

hem více než v předešlém ob-

dobí, že bez práce nejsou koláče. 

Sehnat ale opravdu zaměstnání, 

které člověka baví a současně 

i nadstandardně zajistí, je už pro-

blém. Lidé, kteří shánějí práci, si 

naříkají, že zkrátka dobré místo 

není. Každý soukromý podnika-

tel vám však naopak řekne, že 

o kvalitní a spolehlivé zaměst-

nance je akutní nouze. Jak z toho-

to bludného kruhu ven? Prvním 

a základním krokem uchazeče 

o pracovní poměr je zaslání 

strukturovaného životopisu. Bez 

něj už se s vámi v žádné menší či 

větší firmě ani nebaví.

UCHÁZÍTE SE O PRÁCI? ���������������������
V Prostějově se odedávna také vařilo dobré pivo. Už v závěru čtrnáctého století se pivo 
- pravda poněkud jiné než v dnešní době - vařilo hned v pětatřiceti právovárečných 
domech. V období renesance pak začal pravý boom pivovarů kopírující hospodářský 
rozmach města. Do této činnosti totiž nezasahovala pernštejnská vrchnost, takže po-
stupně se právovárečníci stávali těmi nejzámožnějšími občany. Tak se počet právová-
rečných domů rozrostl až na devětašedesát.
Horší časy nastaly po dlouhé třicetileté válce. Nejenže konflikt zasáhl i Prostějov a obnova 
města probíhala vzhledem k nedostatku financí dost pomalu. Problém byl i se změnou šlech-
tického rodu panujícího na Prostějovsku. Lichtenštejnové nerespektovali dřívější ujednání 
a do Prostějova začali dovážet vlastní pivo, což negativně zasáhlo vlastní výnosné podnikání.
Zajímavostí je, že v osmnáctém století byl prostějovskými měšťany založen společný pivovar na 
místě dnešní radnice. Tam se vařilo pivo až do přelomu 19. století, kdy byl postaven nový, ve své 
době nejmodernější na Moravě. Bývalý pivovar na náměstí pak sloužil coby kasárna do doby, 
než ustoupil stavbě nové radnice.
Tento pivovar se koncem devatenáctého století dostal do vlastnictví bratrů Winterových, zatím-
co pánové Dvořák s Binkem založili pivovar český a ve Vrahovické ulici byl postaven Rolnický 
akciový pivovar. Vyráběl světlou desítku a dvanáctku a také speciální tmavé šestnáctistupňové 
pivo výhradně z hanáckého ječmene.
Přesně v roce 1900 ukončil v Plumlově svou činnost bývalý vrchnostenský pivovar. Významný 
pivovar fungoval také v Konici.

Prostějov - město
dobrého moku
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Do průzkumu se zapojili spíše 
aktivnější lidé. Téměř třetina z nich 
(přesně dvaatřicet) už podnikala, 
jedenatřicet respondentů mělo 
v plánu začít podnikat a pouze os-
mnáct z dotazovaných uvedlo, že 
podnikání není nic pro ně. Zbytek 
o tom sice zatím neuvažoval, ale 
rozhodně není proti.  
Postoj k podnikání u mladých lidí 
nejvíce ovlivňuje rodina, situace 
na trhu práce a příklad v okolí. 
V menší míře pak přátelé, škola či 
média. Významnou roli při rozjezdu 
vlastního podnikání hraje touha 
vyzkoušet něco nového a dokázat 
něco víc. „Otec je vcelku úspěšným 
podnikatelem, má spousty kontaktů 
a přátel. Žije naplňujícím životem, 
na rozdíl od jiných pracujících lidí 
v mém okolí, které jejich práce 
nebaví,“ uvedl například jeden 
z prostějovských studentů. 
Ti, kteří o podnikání velký zájem 
neměli, často pocházeli z rodin, kde 
naopak nikdo nepodniká. Jednalo 
se spíše o lidi, kteří měli rádi svoji 
jistotu a považovali se za typy lidí, 

kteří nemají drzé čelo a ostré lokty. 
Odrazovalo je také příliš mnoho 
papírování a to, že podnikatelé 
tráví podstatnou část svého 
života v  práci, přičemž nemají 
čas si oddychnout. Naopak jiní 
vítali zejména svobodu, kdy si 
každý může zvolit ideální poměr 
mezi časem v práci a časem 
s rodinou. Velkou roli hrála i ne-
závislost. 
Pro začátek podnikání je podle 
mladých lidí z Prostějova zejména 
důležité mít dobrý nápad, dobrý 
plán, dostatek peněz a podporu 
rodiny i přátel. Pokud měli lidé 
uvést zdroje informací pro případ, 
že by chtěli začít podnikat, uváděli 
zejména webové stránky www.ro-
zjezdyroku.cz či www.nastartujtese.
cz. Mladí podnikatelé či zájemci 
o něj byli ochotní se kvůli němu 
zejména dále vzdělávat, pracovat 
o víkendech. Méně už pak omezit 
své koníčky a uskromnit se. Téměř 
nikdo nechtěl kvůli podnikání trá-
vit méně času s rodinou a přáteli 
a případně se i přestěhovat.
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Společnost Kendrion je významnou 
mezinárodní společností, světovým 
leaderem ve výrobě, vývoji a dodáv-
kách vysoce kvalitních elektromagne-
tických a mechatronických systémů 
zákazníkům po celém světě. 
Závod v  Prostějově byl založen v  roce 
1999. Od této doby se společnost ne-
ustále dynamicky rozvíjí a v  současné 
době zaměstnává okolo dvou stovek za-
městnanců. Výroba se specializuje na vý-
robky a díly pro automobilový průmysl 
i průmyslové aplikace v oblasti hydrauli-
ky a využívá technologií navíjení, odpo-
rového svařování, vstřikování a kapilár-
ního pájení. Ve výrobě jsou aplikovány 
nejnovější poznatky z oblasti štíhlé výro-
by a materiálových toků.
Prostějovský závod se zabývá rovněž 
navrhováním a vývojem produktů. Při 
těchto činnostech využívají designéři 
a procesní inženýři nejnovější SW pro 
diagnostiku, 3D modelování a simulace.
Produktové portfolio
Produkty zaměřené na automobilový 
průmysl představují elektromagnety 
pro adaptivní tlumiče, ventily pro olejo-
vý okruh motorů a elektromagnetické 
spojky. Mezi významné zákazníky patří 
ThyssenKrupp Bilstein, Daimler, Brose, 
Nidec.
Pro zákazníky z  oblasti hydraulických 
aplikací jsou vyráběny elektromagnety 
s  využitím v  hydraulických pohonech 
(pumpy, motory) a v hydraulickém ovlá-
dání stavebních, zemědělských, lesních 

a průmyslových strojů. Hlavními zákaz-
níky jsou Danfoss, Bosch Rexroth, Par-
ker, Duplomatic, Class.
„Naši zaměstnanci jsou pro nás důleži-
tí,“ říká Ing. Václav Dostal, ředitel spo-
lečnosti Kendrion (Prostějov). „Právě 
zkušení a loajální zaměstnanci stojí za 
dlouhodobým růstem a úspěchem této 
firmy. Vážíme si jejich odbornosti a ma-
ximálního nasazení a snažíme se, aby 
byli zároveň motivovanými a spokojený-
mi zaměstnanci. 
Každý rok věnujeme nemalé úsilí k posílení 
toho, co dělá Kendrion výjimečnou firmou.

Je to osobní přístup k našim zaměstnancům, 
transparentnost informací, realizace projek-
tů zaměřených na podporu zdraví a zdravé-
ho životního stylu (Ovocné dny, Škola zad 
s profesionálním fyzioterapeutem přímo na 
pracovišti), poskytování poukazů na zdraví 
a sport, aktivity podporující týmového du-
cha (sportovní dny, …)  
Sociální odpovědnost
Kendrion (Prostějov) je zároveň sociálně 
odpovědnou firmou. A to svým šetrným 
přístupem k  životnímu prostředí a jeho 
zdrojům, etickým chováním a podporou 
místních sdružení v sociální oblasti.     (pr)
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Nízká nezaměstnanost je jedna 
věc, byť velice pozitivní. Na dru-
hé straně se i v Prostějově, stej-
ně jako v celém Olomouckém 
kraji, začínají firmy dostávat 
do situace, že nemohou sehnat 
vhodnou pracovní sílu. Chybějí 
hlavně dělníci, především sváře-
či, zámečníci a mechanici. Čím 
dál častěji se pak dozvídáme, že 
dopravní společnosti postrádají 
řidiče kamionů. 
„Na konci ledna Úřad práce ČR 
v Olomouckém kraji evidoval cel-
kem 882 volných pracovních míst 
pro kvalifikované dělnické strojí-
renské profese. Zejména firmám 
chybí svářeči, kováři, nástrojáři 
a zámečníci, mechanici a opravá-
ři strojů, což je čtrnáct procent 
z celkové nabídky volných pra-
covních míst. Dále byla nejvyšší 
poptávka zaměstnavatelů po řidi-
čích nákladních automobilů, a to 
především do kamionové dopra-
vy. Těch chybí dopravním spo-

lečnostem v Olomouckém kraji 
celkem 334. Firmy se dále nejvíce 
poptávají po řemeslnících z ob-
lasti stavebnictví, pracovnících 
ostrahy, po montážních dělnících 
a prodavačích,“ sdělil Večerníku 
Jaroslav Mikšaník, analytik trhu 

práce z Úřadu práce ČR, krajské 
pobočky v Olomouci.
Mezi velmi poptávané profese 
patřily k poslednímu lednovému 
dni tohoto roku i místa z oblasti 
pohostinství. „Provozovatelům re-
staurací chybí celkem 219 kuchařů 

a 199 číšníků a servírek. Další za-
městnavatelé hledají i skladníky 
a obsluhu vysokozdvižných a pale-
tovacích vozíků, což je celkem 191 
míst. Pro zájemce se základním 
vzděláním a pro pomocné a nekvali-
fikované profese bylo na konci ledna 
v Olomouckém kraji k dispozici cel-
kem 889 volných míst, což je 14 pro-
cent z celkové nabídky. Z toho 365 
míst připadalo na pomocné pracov-
níky ve výrobě a 179 míst pro uklí-
zeče. Naopak zájemcům s vyšším 

vzděláním byla k dispozici zejména 
místa techniků v různých průmyslo-
vých oborech, a to celkem 189 míst. 
Dále se ve větší míře objevily i na-
bídky práce pro obchodní zástupce 
a pracovníky z oblasti finančnictví, 
pojišťovnictví a prodeje realit. Po-
měrně vysoký počet míst byl určen 
zájemcům o práci administrativního 
charakteru, tady jsme evidovali cel-
kem 264 nabídek do administrativy, 
různých call center a informačních 
služeb,“ vypočítal Jaroslav Mikšaník.

V rámci kampaně „Právo na informace právě teď! Co 

ti brání v podnikání?“ připravilo ICM Prostějov online 

průzkum s názvem „Já a podnikání?“. Krátký anonym-

ní online dotazník vyplnilo 107 respondentů, většina 

z nich byli mladí lidé do třicet let. Dotazník se nejvíce 

šířil díky e-mailu, sociálním sítím a během akcí ICM 

Prostějov.
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NABÍZÍME
VÍC NEŽ
PRÁCI

Možnost seberealizace a podpora 

profesního růstu, rozšiřování kvali-

fikace

Možnost pracovat v  mezinárod-

ních týmech

Investice do školení, jazykové kurzy 

přímo ve firmě

Zaměstnanecké benefity, team-

buildingové aktivity, management 

zdraví, balancování rodinného 

a pracovního života

Spolupráce se studenty škol tech-

nického nebo ekonomického za-

měření, pomoc při realizaci diplo-

mových a odborných prací diplo-

mových a odborných prací
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Kendrion (Prostějov) s. r. o., Průmyslová 10, 796 01 Prostějov,

Česká republika, Tel.: +420 582 300 711

WWW.KENDRION.COM

Nejde o Texas, nejde o horor tak, 
jak ho známe, ale do jisté míry se to 
násilím na živoucích bytostech dá 
nazvat. Tedy hned poté, co nastane 
zima a vegetace se ponoří k zaslou-
ženému odpočinku. Ono zásobo-
vat dvě třetiny roku špinavé ovzduší 
životodárným kyslíkem nějaké síly 
vezme.
Tehdy nastupují různé firmy od 
technických služeb po údržby sil-
nic, financované z obecních, kraj-
ských i státních peněz, aby místo 
ošetření porostů rozjely své dílo 
zkázy. Pod náporem motorových 
pil padají celé aleje, jednotlivé stro-
my i křoviska. Důvod se konečně 
najde vždycky.
U silnic má přednost bezpečnost 
motoristů překračujících rychlost 
nebo řídících pod vlivem alkoholu. 
Reklamy ale nevadí. Ve městech 
dostávají zelenou závažné pod-
nikatelské projekty, bez nového 
supermarketu, široké komunikace 
či cyklostezky by se rozvoj přece 
nehnul z místa. Někdy jdou argu-

menty až tak daleko, že přece cyk-
lista nebude dělat zbytečný oblouk 
kvůli jednomu platanu. Je to přece 
„jenom“ strom. Druhému zase vadí 
na podzim opadané javorové listy.
V některých případech opravdu 
nemocné či uschlé stromy musí 
uvolnit místo novým. Málokdo 
tomu už ale věří, i když to pravda 
je, protože na zaručené posudky 
o chorobě stromů už se hodilo 
mnoho zbytného kácení. Stej-
nou pravdou zůstává, že lze vidět 
i spoustu čerstvě zasázených strom-
ků, takže slova o obnově zeleně jistě 
nejdou do větru.
Zodpovědní politici by si ale měli 
uvědomit, že než stromek vytvoří 
korunu a začne dodávat kyslík do 
ovzduší podobně jako právě padlý 
vzrostlý strom, pěkných pár let to 
trvá. A při současné „módě“ kácení 
stromů může být pro dnešní ge-
neraci nedostatek zeleně opravdu 
aktuální. Stromy mají holt životní 
cyklus krapet delší než jedno funkč-
ní období.
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Masakry motorovou pilou
Kdo s koho? Novinkou posled-
ních let, kterou firmy uplatňují 
při výběru nových zaměstnan-
ců, je tzv. assessment centrum. 
O co se jedná? Assessment cen-
trum je hodnoticí středisko, 
kdy se speciální diagnostickou 
metodou vybírají zaměstnanci 
z většího počtu uchazečů. Za-
měřuje se na obchodní, mana-
žerské a také často obsazované 
pozice. Jde o náročnou kon-
frontaci s ostatními uchazeči, 
proto bude mít právě vaše pre-
zentace zásadní vliv na úspěch. 
Tento způsob výběru je mnohem 
náročnější než běžný přijímací 
rozhovor. Společně s vámi je hod-
noceno několik dalších žadatelů. 
Mnohdy záleží na momentál-
ním rozpoložení, protože taková 
zkouška probíhá v konkurenčním 
prostředí, uchazeči musí řešit 

komplikované a kolikrát i nesmy-
slné úkoly. Z tohoto důvodu zá-
leží na pečlivé a poctivé přípravě, 
protože assessment centrum od-
halí velmi reálně vaše schopnosti. 
Příprava je však mnohdy hod-
ně nesnadná, protože primární 
snahou organizátorů je, aby se 
na assessment centrum připravit 
nedalo. Výjimkou nebývá ani, že 
se v poli uchazečů nachází někdy 
i figurant, který svým počínáním 
ostatním jejich situaci vůbec ne-
ulehčuje. 
Důležitou součástí assessment 
centra je prezentace, která bývá 
zpravidla úvodním představe-
ním jednotlivých uchazečů. 
Další úkoly už probíhají spíše 
v týmovém duchu. Podstatou 
je zadání úkolu, na který musí-
te reagovat. Každý z uchazečů 
je požádán o vytvoření scénáře 

a následnou prezentaci jeho ře-
šení. Důležité je, jak jednotliví 
uchazeči mezi sebou spolupracu-
jí. Hodnotitel sleduje, kdo je ve 
skupině aktivní, kdo má předpo-
klady k vedení týmu, nebo kdo je 
naopak týmovým hráčem a plní 
bez problémů zadané úkoly. 
Velmi důležitá je ale i psychic-
ká odolnost. Fiktivní vypjaté 
situace bývají vždy v programu 
těchto zkoušek. Další součástí 
jsou různé testy, dotazníky, které 
každý z uchazečů vyplňuje sám 
za sebe. 
Závěr pak provází osobní poho-
vory, při kterých padají otázky 
týkající se vašich pocitů při plně-
ní zadaných úkolů. V momentu, 
kdy se dotazující zeptá na mož-
nost data vašeho nástupu do 
zaměstnání, už máte prakticky 
vyhráno! 

Co je assessment centrum?
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Firma LINAPLAST s.r.o. je 
ryze česká firma, která se za-
bývá zpracováním plastů. Mezi 
naše zákazníky patří význam-
né automobilové společnosti, 
především z koncernu Volks-
wagen Group.  V současnosti 
v moderním výrobním závodě 
v Kralicích (4 km od Prostějo-
va) zpracováváme na 30 milio-
nů výrobků ročně. Specializuje-
me se na dodávky převážně pro 

automobilový průmysl. Svým 
širokým záběrem jsme schopni 
pokrýt celý proces od vývoje vý-
robku, výrobu forem, lisování 
a následnou montáž sestav. 
Vysoká úroveň kvality našich vý-
robků a spokojenost zákazníků je 
naším hlavním cílem. Počet našich 
zaměstnanců překročil v letošním 
roce 200. 
V roce 2013 jsme zprovoznili no-
vou montážní halu a skladovací 

prostory. Společnost se zaměřuje 
na neustálý rozvoj a zvyšování 
kvalifikace svých zaměstnanců. 
Od podzimu 2014 k tomuto účelu 
slouží nově zbudované školicí stře-
disko. Na podzim 2016 firma ote-
vřela novou pobočku ve Skřípově 
u Konice.
CO NABÍZÍME?
Vývoj a konstrukce (designové 
studie, CAE) - poradenské služby 
v oblasti navržení a zhotovení pro-

totypu. Pracujeme se softwarem 
Moldex3D, Creo, Catia.
Nástrojárna (konstrukce, CAD) – 
zakázková výroba forem pro vstři-
kování plastických hmot a pryže, 
nástrojů, nářadí a přípravků.
Lisovna - lisovna plastů se zabývá 
zpracováním plastických hmot 
formou vstřikování. Výrobní pro-
ces je prováděn na NC řízených 
vstřikovacích strojích s použitím 
různých materiálů.

Montovna – montáž sestav a pod-
sestav pro automobilový průmysl 
(1st  Tier).
Hledáme nové spolupracovní-
ky do provozovny v Kralicích na 
Hané a ve Skřípově.
Máte zájem pracovat v naší spo-
lečnosti? Podívejte se do sekce 
kariéra na www.linaplast.cz, které 
pracovní pozice potřebujeme ob-
sadit. S případnými dotazy nás 
neváhejte kontaktovat.  (pr)

Nejčastějším důvodem krachu internetových 
e-shopů je vidina rychlého zisku bez práce. 
Provozovatel má pocit, že když založí inter-
netový obchod, rychle zbohatne a nebude 
s tím mít ani moc práce. Ale během krátké 
doby pozná, že tomu tak není. V lepším 
případě to „zabalí“ hned. V tom horším 
proinvestuje značnou část svých osobních 
financí a nápadu se vzdá až posléze.

Komunikujte se zákazníky
Každý obchod ať už internetový, nebo ten klas-
ický, je o komunikaci. Pokud nejste komuni-
kativní, buďto si k sobě najděte někoho, kdo je, 
nebo se do toho raději nepouštějte.  Provozování 
obchodu by rozhodně nemělo být anonymní, 
zákazníci s vámi budou chtít komunikovat.

Prodávejte to, èemu rozumíte
Díky tomu, kolik je u nás e-shopů, je 
nezbytně nutné se nějakým způsobem odlišit 
od konkurence. Ale to jde dost těžko, pokud 
nabízím stejné zboží jako ostatní, a navíc sor-
timentu nerozumím.
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Do začátku budete potřebovat nějaké peníze. 
Je třeba nakoupit první zboží, vytvořit e-shop, 
zaplatit první faktury, a pokud nebudete mít 
kde brát, dostanete se do potíží ještě dřív, 
než vlastně pořádně začnete. Buďte přitom 
trpěliví. Úspěšný internetový obchod ne-
postavíte přes noc. Nepostavíte jej ani za 
měsíc. Bude to trvat minimálně rok, než 
uvidíte, že to skutečně přináší své ovoce. 
Nicméně nesmíte se zastavit...

Náš zákazník, náš pán
Po celou dobu provozování e-shopu mys-
lete především na zákazníka, a to dokonce 
více než na sebe. Vaše přemýšlení ovlivňuje 
styl komunikace, kterým působíte navenek 
a jímž budujete svou značku. Proto mys-
lete především na to, aby od vás zákazník 
odcházel vždy s dobrým pocitem. Jedině 
tak vás lidé začnou doporučovat dále jako 
spolehlivého partnera, kde byli spokojeni. 
V dlouhodobém horizontu se vám to bude 
vracet po celou dobu vaší existence.

JAK USPĚT S VLASTNÍM
E-SHOPEM? 
Podnikat na internetu je v současnosti velmi snadné. Díky tomu 

se z České republiky stává pomalu, ale jistě e-shopová velmoc ve 

střední Evropě. Momentálně funguje v tuzemsku více než dvacet 

tisíc internetových obchodů, což je skutečně velmi vysoké číslo. 

Provozování prodejních serverů s sebou přináší mnoho nových 

výzev, může však přinášet i řadu úskalí.  Velká část z nich totiž 

neuspěje a během prvního roku provozu zanikne. Proč? 
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E-mail: info@ezdravotnicke-potreby.cz

E-mail pro vyřízení reklamací: reklamace@ezdravotnicke-potreby.cz

ZAHÁJEN PRODEJ 

JARNÍ ZDRAVOTNÍ 
ORTOPEDICKÉ OBUVI

Provozní doba kamenného obchodu:
Pondělí až pátek - 8:00 až 17:00 hod.

Tel: 582 332 112

Adresa provozovny:
eZdravotnické potřeby

Plumlovská 70, 72

796 01 Prostějov
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Největší rozkvět zaznamenala tato 
konfekční firma v období mezi dvě-
ma světovými válkami. V průběhu 
let 1935až 1938 otevřel Arnošt Rol-
ný deset filiálek se sítí prodejen v de-
seti různých zemích světa. Prosperi-
ta firmy však značně utrpěla v době 
nacistické okupace a únor 1948 pak 
dílo zkázy dovršil definitivně...

Rodák z Urèic 
Vše spustil František Rolný, který po-
cházel Určic a vyučil se krejčím. Ve 
svých dvaatřiceti letech se rozhodl osa-
mostatnit a v nedalekém Prostějově si 
tedy otevřel vlastní krejčovskou dílnu. 
Zpočátku šil oděvy pro místního ži-
dovského podnikatele Mayera Man-
dla a zaměstnával dva učně a stejný 
počet tovaryšů. O dvacet let později 
měl již dvanáct strojů a dvacet dělníků, 
jejichž počet nadále rostl. Přibývalo 
také zakázek a závod začal brzy dodá-
vat obleky až do Vídně. Zlomovým se 
pro Rolného stal rok 1894, kdy byla 
jeho firma zapsána do rejstříku proto-
kolovaných firem a zařadila se tak po 
bok velkých továren ve městě. Osm let 
po tomto úspěchu však František Rol-
ný náhle zemřel, a jelikož jeho synovi 
bylo pouhých patnáct let, řízení pod-
niku převzala podnikatelova manželka 
Františka. Vedla si zdatně, podnik pře-
žil i první světovou válku. V čele firmy 
stála celých dvanáct let, teprve v roce 
1920 ji vystřídal syn Arnošt. 

�������	
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Hongkongu

S nástupem Arnošta Rolného na-
stal obrovský rozmach firmy. Počet 
zaměstnanců se do roku 1929 zvýšil 

na šest set a firma se rozrostla i o dva 
pobočné závody - první byl otevřen 
v roce 1927 v Brně a druhý o rok poz-
ději v Praze. Rolný začal budovat také 
vlastní síť distribučních prodejen, 
kterých do roku 1935 vzniklo celkem 
pětadevadesát. Ve druhé polovině 
třicátých let firma postupně expan-
dovala i do zahraničí, nové závody 
vznikaly v Maroku, Egyptě, Palestině, 
Hongkongu či Paraguayi. Sortiment 
výrobků byl v té době velmi široký - 
ke každému obleku byla k dispozici 
paleta zhruba patnácti druhů barev. 
Zboží se navíc vyrábělo v různých 
velikostech označených písmeny 
A až C, přičemž první bylo pro silněj-
ší postavy, poslední pro velmi štíhlé. 
Vedle standardních služeb zajišťova-
ly prodejny také okamžitou úpravu 
oděvů podle přání zákazníka. 
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Velkým vzorem Arnošta Rolného 
byl Tomáš Baťa. Stejně jako on se 
řídil zásadou, že úspěch moderního 
podnikatele je závislý především na 
technickém a organizačním pokro-
ku. Šití oděvů se snažil co nejvíce 
zmechanizovat a v nově založeném 
závodě v Brodku u Konice tak v roce 
1936 zavedl pásovou výrobu kon-
fekce. Nejenže tím výrazně zvýšil fi-
remní produkci, ale k obsluze jedno-
duchých strojů mohl také zaměstnat 
velké množství nekvalifikovaných 
dělníků, což bylo velmi výhodné.
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Také reklama v mnohém připo-
mínala Baťu, což potvrzuje napří-

klad firemní slogan: „Obuv Baťa 
- oděvy Rolný“. Podobně je tato 
inspirace patrná na systému cen, 
které však končily - na rozdíl od 
Bati - šestkou. Zákazník si tedy 
mohl koupit oblek třeba za 296 ko-
run, na čemž Rolný vtipně založil 
svůj další reklamní slogan: „Jsme 
levnější než Baťa!“. Obuvnickému 
magnátovi se poté snažil přiblížit 
také v otázce výchovy mládeže, 
načež v roce 1938 získal souhlas 
ke zřízení vlastní obchodní školy 
a o čtyři roky později i školy krej-
čovské.
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Za druhé světové války byl do 
podniku dosazen německý dozor 
a následně byl Rolnému vnucen 
i německý společník Tengelmann. 
Firma začala šít uniformy pro wehr-
macht a Rolný byl pod neustálým 
tlakem. Nové možnosti začal pro-
to hledat na Slovensku, kde založil 
závody v Bratislavě a Púchově. Po 
osvobození byla však většina firmy 
znárodněna a Rolnému zbyla jen 
továrna na knoflíky, část prode-
jen a některé podniky v zahraničí. 
I o tento majetek však přišel po 
únoru 1948.
Za komunistického režimu byla ro-
dina Rolných tvrdě perzekvována. 
Arnošt Rolný sice v roce 1950 ze-
mřel, ale jeho manželka, syn a sna-
cha byli na základě vykonstruova-
ných procesů uvězněni. Syn Arnošt 
mladší byl roku 1964 propuštěn 
a následně s celou rodinou emigro-
val do Švýcarska, kde působil jako 
bankovní úředník.
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Roku 1991 byl plně rehabilitován 
a v rámci restituce byla Rolnému 
část majetku vrácena. Měl smělé plá-
ny - chtěl navázat na předválečnou 
slávu otcovy firmy. Na nějaký čas 
dokonce znovu rozjel výrobu, kon-
kurence však byla příliš silná. Návrat 
firmy Rolný se tak nakonec nekonal 
a počátkem roku 1997 byla výroba 
definitivně zastavena.

Prostějov se od poloviny třináctého 
století rozvinul v trhovou ves, která 
zaujímala dosti výrazné postavení 
mezi sídly obdobného charakteru 
na střední Moravě, neboť její práva 
sloužila za vzor i některým dalším 
trhovým vsím. V této době přichá-
zejí do Prostějova němečtí osadníci 
a ten se postupně stává střediskem 
řemeslné výroby.
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Ves Prostějov se do konce čtrnáctého 
století rozrostla a 27. března 1390 byl 
Prostějov fakticky povýšen na město 
tím, že mu byla udělena výsada po-
řádání výročního trhu. Působili zde 
řemeslníci textilních profesí - sou-
keníci a tkalci, dále pekaři, byly zde 
masné krámy, dva mlýny, dvoje lázně, 
ve městě se také vařilo pivo. V obdo-
bí husitského revolučního hnutí byl 
rozvoj všeho zbrzděn, nastalo však 
úplné počeštění. Město bylo po tom-
to bouřlivém úseku svých dějin dosti 
poničeno. Po roce 1454 do Prostějo-
va přicházejí Židé, kteří byli vyhnáni 
z Olomouce. Postupně zde skupují 
pozemky a domy, tvoří se židovské 
ghetto. Doba skutečného hospodář-
ského, stavebního a kulturního roz-
machu Prostějova nastává koncem 
patnáctého století. 
Ekonomická prosperita byla podmí-
něna především rozvojem výroby. 
Největší rozkvět zaznamenala odvětví 
spjatá bezprostředně s pěstováním kva-
litních obilovin na pozemcích v okolí 
města, především sladovnictví a pivo-
varnictví. Tyto výrobní činnosti spo-
jené zároveň s právem výčepu byly vy-
hrazeny měšťanům vlastnícím výsadní 
domy na náměstí a tvořícím nejzámož-
nější složku obyvatelstva. V šestnáctém 
století získali ve městě tito výčepní mo-
nopol, měli v nájmu většinu vinohradů 
v okolí. Dalším výnosným výrobním 
odvětvím, závislým na obilní produkci, 
bylo pálení žitné kořalky, které se začalo 
v Prostějově rozmáhat. Rychle se rozví-
jela řemesla, která se od sedmdesátých 
let patnáctého století sdružovala v cechy. 
Nejvýznamnějším řemeslným odvět-
vím zůstávalo soukenictví. Prostějovští 
soukeníci nevyráběli pouze pro místní 
potřebu, ale vyváželi sukna až do Uher.
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Silnou sociální skupinu tvořili také 
tkalci, ale rozvíjela se i další řemesla, 
jako krejčovství a kožešnictví, diferen-
covala se odvětví kovodělná a další. 
S pokračující specializací výroby se 
počet městských řemesel rozrostl 
v šestnáctého století na téměř osmde-
sát oborů. K rozvoji obchodu přispěla 
další tržní práva, která Prostějov získal. 
Majitelé města hospodářský rozmach 
podporovali, protože bohatli z řady 

důchodů. Z vlastnictví Kravařů přešel 
Prostějov sňatkem do rukou bohaté-
ho a mocného rodu Pernštejnů. Za 
více než sto let dostal od něj většinu 
svých hospodářských výsad, které 
tvořily základ značné prosperity. Ros-
toucí bohatství Prostějova doprováze-
la jeho velkorysá výstavba.
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Od konce šestnáctého století začala 
hospodářská stagnace, a to hlavně vi-
nou zadlužení Vratislava z Pernštejna, 
a pak i vinou dalšího majitele Karla 
z Lichtenštejna, který citelně zasaho-
val do záležitostí města a rušil městská 
privilegia. Zkázu dovršila třicetiletá 
válka, v níž bylo město rozbořeno 
a vypáleno. Rozvratu cechů za třice-
tileté války využili židovští obchod-
níci k ovládnutí textilního, oděvního 

a kožešnického obchodu. To zostřo-
valo jejich konflikt s měšťany. Tyto 
spory se táhly přes sto let. Prostějov za-
žíval velmi hlubokou krizi, kterou ještě 
podtrhl v roce 1697 obrovský požár. 
V osmnáctém století žilo město opět 
poklidným životem, konaly se zde vý-
roční trhy, také trhy na obilí, jimiž byl 
Prostějov v této době proslulý. Úrod-
né zemědělské zázemí určovalo také 
výrobu ve městě, jíž stále dominovala 
odvětví zpracovávající zemědělskou 
produkci, tj. sladovnictví, pivovarnic-
tví, lihovarnictví a v první polovině 
devatenáctého století také krátce cuk-
rovarnictví. Rozvíjelo se tkalcovství. 
V roce 1800 byl postaven nový měš-
ťanský pivovar, který patřil produkcí 
piva ke čtyřem největším na Moravě. 
V osmdesátých letech pak začal roz-
voj palírnictví, v prvních desetiletích 
následujícího století dosáhl Prostějov 
v palírnictví prvenství na Moravě.
V prostějovské textilní výrobě vystří-
dali tradiční vedoucí postavení sou-
keníků v druhé polovině 17. století 

tkalci. Poslední oživení soukenictví 
přinesl v první třetině 19. století vznik 
manufaktury, lněné plátno se vyváželo 
do Ruska a albánských zemí. Postup-
ně však tkalcovství upadalo.
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Přelom šedesátých a sedmdesátých 
let můžeme považovat za začátek 
nové etapy ve vývoji Prostějova. Do 
obzoru podnikatelů se dostala výro-
ba občanských oděvů, té podlehlo 
tradiční prostějovské tkalcovství. Byly 
zakládány první firmy, a to hlavně 
židovskými podnikateli. Nezůstalo 
však jen u oděvní výroby, postupně 
rostly sladovny, pivovary, parní mlýny, 
prosperovaly mydlárny, palírny a jat-
ka, vznikla i výroba obuvi, která byla 
doplněna v osmdesátých letech roz-
machem závodů na výrobu zeměděl-
ských strojů. Rozvoj průmyslového 

podnikání provázelo zakládání pe-
něžních ústavů a bankovních filiálek, 
objevovali se živnostníci a obchod-
níci. Ani okupace Prostějova za prus-
ko-rakouské války nemohla trvaleji 
zabrzdit rozmach města.
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Hlavní místo zaujala výroba oděvů. Na 
počátku padesátých let Mořic Mandl 
se svými syny založil první dílnu na vý-
robu oděvů. Podnik velmi dobře pro-
speroval, a tak Mandlové otevřeli v roce 
1858 v Prostějově konfekční továrnu. 
Tito vídeňští židovští podnikatelé za-
vedli do města poprvé šicí stroje. Na 
konci devatenáctého století se Prostě-
jov podílel třetinou oděvní výroby na 
celkové produkci v Rakousku-Uher-
sku. V této době místní podniky ex-
portovaly na Balkán, do severní Afriky, 
Austrálie, Severní Ameriky, Jižní Ame-
riky a Francie. Vedle oděvního průmys-

lu doznívalo tkalcovství a dařilo se od-
větvím textilní výroby - šilo se prádlo, 
tvarovaly se klobouky, vznikalo pletené 
zboží a punčochy. Na přelomu stole-
tí se začal rychle rozvíjet obuvnický 
a kožedělný průmysl. Značný význam 
měl i kovodělný průmysl, zejména zá-
vody na výrobu zemědělských strojů 
F. Wichterleho (1878) a J. a F. Kova-
říků (1894). Výrobou uměleckých 
předmětů proslula firma Vulkania. 
Největší význam z odvětví potravi-
nářského průmyslu mělo v Prostějově 
sladovnictví a výroba lihovin, dařilo se 
i několika pivovarům.  
Český obchod vznikl v Prostějově až 
v polovině osmdesátých let, do té doby 
jej ovládali téměř výhradně Židé. Pros-
tějov se stal také administrativním stře-
diskem okresu s řadou úřadů a institucí.
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Do první světové války se zformovala 
struktura průmyslové výroby, která 
charakterizuje Prostějov dodnes. Vše-
stranný, i když nerovnoměrný rozvoj 
Prostějova zastavila první světová 
válka. Po krátkém období poválečné 
stagnace se město v období první re-
publiky dále úspěšně rozvíjelo. Rozvoj 
průmyslu v té době ovlivňoval zejmé-
na rozvoj školství. V období druhé 
světové války bylo hospodářství pře-
vedeno na válečnou výrobu a důle-
žité závody podléhaly vojenskému 
dozoru. Židovské továrny záhy ovládli 
fašističtí komisaři tzv. treuhändři a do 
českých podniků nastoupili jako roz-
hodující společníci s cílem nahroma-
dit co nejvíce majetku.
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Po válce byly zahájeny výroba 
a normalizace života ve městě. 
V roce 1945 bylo v Prostějově 175 

konfekčních podniků a živností. 
Počátkem roku 1946 byl závod 
Wichterle a Kovářík začleněn do 
národního podniku Agrostroj, který 
se soustředil se na výrobu mlátiček, 
a z něj později vznikl Agrozet s.p. 
Závod vyráběl od roku 1978 ze-
mědělské stroje a nářadí, mlátičky, 
stroje pro sklizeň chmele, sazeče 
brambor, samojízdné sklízecí ře-
začky píce, kloubové hřídele pro 
všechny druhy zemědělských strojů 
u nás. Vyráběly se zde také osobní 
automobily s názvem Wikov a dále 
malotraktory s příslušenstvím, které 
se převážně exportovaly. 
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V této době se roztříštěná výroba 
oděvů koncentrovala v národní 
podnik Oděvní průmysl Prostě-
jov a postupně došlo k vytvoření 
největšího konfekčního podniku 
u nás, který se rozrůstal a zajišťoval 
osmdesát procent veškeré oděvní 
výroby v Čechách a na Moravě. 
Znárodněním a dalším vývojem 
po roce 1948 se podstatně snižo-
val počet drobných závodů a pro-
vozoven, vytvářely se větší celky. 
Znárodněná prostějovská kovoděl-
ná továrna Doležal a Tělník se po 
roce 1949 stala součástí národního 
podniku Moravské železárny Olo-
mouc, za dva roky se osamostatnila 
jako Hanácké železárny Prostějov. 
Vyráběla ocelové konstrukce a po 
roce 1950 byl výrobní sortiment 
výrazně rozšířen na výrobu pružin. 
Podnik také exportoval do zahra-
ničí. Sloučením několika menších 
provozoven výrobců kožené galan-
terie a obuvi byl v roce 1949 vytvo-
řen národní podnik Gala. Nejprve 
vyráběl domácí a lehkou obuv, 
později však sortiment změnil na 
výrobky z usní a jejich umělých 
imitací, a to hlavně kožené oděvy, 
brašnářské a sedlářské zboží, ka-
belky, lepené a šité míče a další 
sportovní potřeby s odbytem u nás 
i v zahraničí. Působily zde však i dal-
ší závody jako Minerva, Obchodní 
sladovny a prostějovský pivovar. 
Nejstarší tradici z prostějovských 
závodů má Starorežná Prostějov, 
tato tradice sahá až do poloviny 
šestnáctého století. Vitana vyráběla 
kávoviny a řadu sušených a konzer-
vovaných jídel, později sortiment 
moučných polotovarů, předvaře-
ných a instantních výrobků. Sdru-
žením sedmadvaceti pekáren a tří 
cukrárenských provozů vznikly Ji-
homoravské pekárny s.p. V sedmde-
sátých letech minulého století byla 
postavena nová pekárna. Stavební 
organizace v Prostějově zastupovaly 
Dopravní stavby a Pozemní stavby. 
Z výrobních družstev bylo do roku 
1989 největší Výrobní družstvo in-
validů Cíl.  

Rolný byl prvním Ceským
výrobcem odevu v Prostejove� � �°
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Ve druhé polovině devatenáctého století začal v čes-

kých zemích stále více dominovat textilní průmysl. 

Společně s ním se rychle rozvíjel i průmysl oděvní, je-

hož největším centrem se stal právě Prostějov. Továrny 

byly většinou v rukou německo-židovských podnika-

telů a na přelomu devatenáctého a dvacátého stole-

tí jich ve městě bylo kolem dvaceti. Prvním českým 

výrobcem pánských a dámských oděvů v Prostějově 

se stala firma Rolný, která svou historii začala psát již 

v roce 1862.
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